

## مستخلص البحث

تناولت هذه الدراسة موضوع الضعفاء في سورة النساء وبينت موقف الإسلام من هذه الشريحة وجاءت بعنوان (منهج القرآن في رعاية حقوق الضعفاء، المرأة، اليتيم، السفية) دراسة موضوعية سورة النساء أنموذجاً.

هدفت الدراسة إلى بيان منهج القرآن في رعاية حقوق الضعفاء وعناية الإسلام والقرآن بهم والمحافظة على حقوقهم المادية ، وبيان حق التملك بالتكسب أو الإرث، وحقوقهم الاجتماعية من زواج ووصايا وبيان عاقبة الظلم والحيث الذي يلحق بهم وما يترتب على ذلك من عواقب وخيمة في الدنيا والآخر، وحث القرآن وحثه على الأخذ بيد الضعفاء وما أعد الله من الثواب والجزاء في ذلك.

استخدمت الدراسة المنهج التحليلي الوصفي الاستقرائي.

أهم ما خلصت إليه هذه الدراسة من نتائج ما يلي:

تبوأَت هذه السورة مكانة رفيعة من بين سور القرآن بتناولها حقوق الضعفاء. كانت المرأة في الديانات السابقة قبل الإسلام ممتهنة ومهضومة الحقوق فأنصفها الإسلام.

راعى الإسلام حق اليتيم وجعل له حقوق وجعل في كفالتة من الثواب العظيم. وكذلك راعى الإسلام حق السفية والعقل مناط التكليف واهتم بالقيام بحقوقه حتى لا تهدر بسبب هذه العلة وهي السفه.

أمر الإسلام بعدم التفريط بحقوق الضعفاء والإساءة إليهم في التعامل وإعطاءهم حقوقهم المالية والاجتماعية كاملة.

## **abstract**

**This paper approaches the issue of weak people in the Surah of Al-Nisa (Women) and shows the attitude of Islam toward this since the title of the study is (the method of Quran in observing weak people, woman, Orphan, and feeble rights: A study on Surah Al-Nisa as a model.**

**The study aims at showing the method of the holy Quran in observing the rights of the weak people and maintaining their materialistic rights, showing their property rights by earning and inheriting, their social rights such as marriage and will, and the consequences of the injustice that inflicts them and the harsh punishment that await their oppressors in this worldly life and in the hereafter, in addition to the rewards that Allah promise the ones who help the weak.**

**The study follows the analytic descriptive deductive method and concludes to many findings, the most important of which is that An-Nisa has a high**

**status among the Quranic Suras for its approachment of the rights of the weak people.**

**Before Islam in previous religion women had been oppressed Islam observes the orphans rights and promises huge rewards for**

**their patronage and as well Islam observes the feeble's rights and makes sanity as a strong condition of mandatory, so as to prevent violation of his right by this ailment, in short Islam has commanded man not to violate the rights of the weak people not to insult them, but to give them their financial and social rights properly full.**